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رویداد

دلخوشى مردم مناطق نفت خیز را 
نگیرید 

امیر صادقى پناه
روزنامه نگار

مدت زیادى از دســتور العمل وزیــر نفت مبنى 
بر عــدم حمایــت از تیم هاى تحت پوشــش این 
وزارتخانه در لیگ برتر فوتبال نمى گذرد. با این که 
طبق اعلام وزیــر نفت این مصوبه بایــد از اول آذر 
عملى شــود اما از همین حالا مى تــوان آینده اى 
عجیب را بــراى تیم هاى پرطرفــدارى نظیر نفت 
آبادان، نفــت مسجدســلیمان، پارس جنوبى جم، 
نفت و گاز گچســاران، نفت امیدیه و... متصور شد؛ 
تیم هایى که بودجه شــان را طى سال هاى گذشته 
از وزارت نفت به صورت مستقیم دریافت مى کردند 
و اگر چه با حضورشــان در لیگ برتر با مشــکلات 
عدیده  مالى مواجه شــدند اما به هر ترتیب  ســرپا 
ماندند و در حال حاضر هم به فعالیت شــان ادامه 
مى دهند. حالا اما با نزدیک شــدن به زمان اجراى 
تصمیــم وزیر نفت خیلــى ســریع تر از حد تصور 
نفتى هاى لیــگ برتر به چالش جــدى خورده اند. 
از بین تیم هــاى نفتى لیــگ برتر اعضــاى نفت 
مسجدســلیمان و صنعت نفت آبادان با گذشت 6 
هفته از رقابت ها هیچ دریافتى اى نداشتند و پارس 
 جنوبى نیز بخشــى از مطالبات پارسال را پرداخت 
کرده است؛ اما از  سال گذشته بدهى هاى بسیارى 
دارد که دردسرســاز شده است. در چنین شرایطى 
خبر مى رســد که مهــدى تارتار، ســرمربى نفت 
مسجدسلیمان، به خاطر مشــکلات مالى استعفا 
کرده و دراگان اســکوچیچ، ســرمربى نفت آبادان، 
هم که براى گذراندن تعطیلات به کرواســى رفته، 
اعلام کرده تا زمان حل نشــدن مشــکلات مالى به 
ایران برنمى گردد. اینها فقط بخشــى از مشکلات 
تیم هــاى نفتى فوتبال ایران اســت کــه ازقضا در 
شهرهاى کوچک هم حضور دارند؛ شهرهایى مثل 
مسجدسلیمان، آبادان و جم که مردمش از بسیارى 
از امکانات و ســرگرمى ها محروم هستند و شاید به 
جرأت بتوان گفت دلخوشــى دیگرى جز فوتبال و 
تیم  شهرشــان ندارند؛ آنها در هر یک از مســابقات 
تیم شان به ورزشگاه مى روند و چند ساعت از اوقات 
فراغت شــان را با فوتبال پر مى کننــد. وزارت نفت 
اما تصمیم به حمایت نکــردن از این تیم ها به بهانه 
صرفه جویى گرفته اســت. این در شــرایطى است 
که هزینه هاى ســالیانه هر کدام از تیم هاى مذکور 
حداکثر به 15 میلیارد تومان مى رسد و هر سه تیم 
مجموعا شــاید کمتر از 50 میلیــارد تومان خرج 
روى دست شــرکت نفت بگذارد که چنین مبلغى 
در مقایســه با بودجه و درآمدى که این وزارتخانه 
صرف امور مختلف مى کند، چیزى نیست. از سوى 
دیگر هم نفت مسجدســلیمان و نفت آبادان و هم 
پارس  جنوبى در مناطقى هستند که صنعتى است و 
درآمد هنگفتى از نفت و گاز در این بخش ها نصیب 
وزارتخانه مى شود؛ آن هم با میزان آلایندگى بالا که 
روى آب وهواى این شــهرها نیز تأثیرگذار است. در 
این اوضاع و احوال چه بهتر که وزارت نفت از مواضع 
خود درباره این  تیم ها کوتاه بیاید و با بررسى دوباره 
مســئولیت هاى اجتماعى خود به حمایت از جایى 
بپردازد که مردمانش تمام عشــق و علاقه شان را به 

تیم هاى شهرشان بارها ثابت کرده اند. 
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احتمال افزایش سن سربازى
ديروز در نشســت تخصصی کنکور پيشــنهاد 
افزايش سن ســربازی توسط دبير شــورای عالی 
انقلاب  فرهنگی داده شد. به گفته سعيدرضا عاملی، 
فشــاری روی دانش آموزان پسر وجود دارد که آنها 
در   ۱۸ ســالگی يا بايد درگير کنکور و دانشــگاه يا 
سربازی باشند. اگر مسأله سربازی داوطلبان کنکور 
با ستاد  نيروهای مسلح حل شود و دوره سربازی با 
تأخير همراه و به ۲۰ سالگی برسد، اين اضطراب از 
 دانش آموزان برداشته می شــود. دبير شورای عالی 
انقلاب فرهنگی معتقد است دغدغه دانش آموزان 
 پسر باعث می شود در دانشگاه و رشته ای پذيرفته 
شوند که مورد علاقه آنها نيست. به همين خاطر بايد 
 سيستمی برای حل اين مسأله ايجاد شود.از سوی 
ديگر سردار کمالی، رئيس اداره سرمايه انسانی سرباز 
ستاد کل نيروهای مسلح به صحبت های  دبير عالی 
شورای فرهنگی واکنش نشان داده و سربازان را از 
مهمترين بنيه های دفاعی کشور دانسته  و معتقد 
اســت ســربازی امری لازم و ضروری برای کشور 
است. به گفته سردار کمالی، متولی بررسی طرح ها و 
ايده های مربوط به سربازی،  ستادکل نيرو های مسلح 
 است و در همين راستا نيز هرطرح و ايده ای که برای 
سربازی وجود داشته باشــد، ابتدا بايد به ستادکل 
 نيرو های مسلح ارايه شــده و اقدامات کارشناسی و 

بررسی های لازم در مورد آن انجام شود. 

در دیدار دکتر پیوندى با هماهنگ کننده مقیم سازمان ملل در ایران مطرح شد  

تلاش براى پیگیرى دریافت کمک هاى بشردوستانه 
بدون جنجال هاى سیاسى
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حجت الاسلام ابراهیم رئیســى، رئیس قوه قضائیه با اشــاره به بروز برخى فتنه ها در ایام اخیر گفت: 
«فتنه هایى در عراق شکل گرفت تا رویداد عظیم اربعین را کمرنگ و کم رونق کنند.  سال گذشته خواستند 
فتنه اى در مشهد با محوریت دعواى ایرانى - عراقى راه بیندازند که هدف شان محقق نشد. امسال نیز در 
عراق یک فتنه آمریکایى - سعودى شکل دادند تا جریان اربعین را تحت الشعاع قرار دهند. همگان باید 
تلاش کنیم رویداد عظیم اربعین به نحو احسن شکل گیرد. لازم است پیشاپیش از موکب داران، میزبانان، 
دولت و ملت عراق و همچنین مرجعیت هوشیار در این کشور تقدیر کنم و از مسئولان مربوطه در ایران 

نیز به ویژه نیروهاى نظامى و انتظامى که در مرزها به برقرارى نظم و آرامش مشغولند، باید قدردانى کرد.»

رئیس قوه قضائیه:  

فتنه اخیر 
عراق یک فتنه 
آمریکایى - 
سعودى بود

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

در هر اتاقى ، محل هاى امن را 
مشخص کنید  ( مثلاً زیر یک 
میز محکم یا کنار ستونها یا 

دیوارهاى مجاور آنها). 
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ن

تکذیب ترور بیولوژیک تخت روانچى

 محمدجواد ظریف، وزیر 
امور خارجه کشورمان در 
توضیــح آخریــن وضع 
«مجیــد  بیمــارى 
تخت روانچى»، ســفیر و 
نماینده ایران در ســازمان ملل متحد گفت: «در 
صورتى که از بیمارى ایشــان قبل از عزیمت به 
نیویورك مطلع مى شدیم، حتما درمان را در ایران 
شروع مى کردیم، اما در آمریکا بیمارى او تشخیص 
داده شد. دکتر ایشان نیز تاکید داشتند که فورى 
باید عمل شوند. با توجه به نظر دکتر او، جراحى در 
نیویورك انجام گرفت. آقاى تخت روانچى درحال 
حاضر مراحل شیمى درمانى را پشت سر مى گذارد. 
موضوع تــرور بیولوژیک آقــاى تخت روانچى را 

تکذیب مى کنم، ایشان درحال درمان هستند.»

همبستگى دو ملت ایران و عراق 

 على ربیعى، سخنگوى 
دولت گفت: «در روزهاى 
گذشته و درحالى که دولت 
و ملت عراق خــود را براى 
میزبانى از بزرگترین رخداد 
فرهنگى و مذهبى جهان آماده مى کردند و منطقه 
نیز همزمان درحال حرکت به سوى صلح و ثبات 
است، حوادث تلخى را شاهد بودیم که متاسفانه 
عده اى نیز در این حوادث جان خود را از دســت 
دادند. دولت عراق اطمینان داده که هیچ برخوردى 
میان نیروهاى امنیتى و معترضان رخ نداده است و 
گروه هــاى فرصت طلب دیگرى دســت به این 
جنایت زده اند... جمهورى اسلامى ایران همانند 
همیشــه آمادگى خود را براى ایستادن در کنار 
برادران و خواهران عراقى و هرگونه کمک به آنها 
اعلام مى کند و هیچ شــکلى از تبلیغات جعلى و 
مسموم نخواهد توانست دو ملت ایران و عراق را از 

هم جدا کند.»

جمع آورى بخارى هاى نفتى مدارس

 داریــوش ورناصرى، 
معاون ســازمان توسعه و 
نوســازى مدارس کشور 
گفت: «براى شــروع  سال 
تحصیلى حدود  هــزار و 
700 پــروژه بــا 10 هــزار کلاس درس آمــاده 
بهره بردارى داریم. این کلاس ها هفته آینده افتتاح 
مى شوند، اما با این وجود کمبود سه مترى فضاى 
آموزشــى به ازاى هر دانش آمــوز داریم. حدود 
25 هزار کلاس هم داشــتیم که گرمایش آنها با 
بخارى نفتى تامین مى شد که امســال تا پایان 
مهرماه یا هفته اول آبان، بخارى هاى نفتى به طور 

کامل جمع آورى مى شود.» 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانى جمعیت 
هلال احمر، دکتر على اصغــر پیوندى روز 
گذشــته با هماهنگ کننده مقیم سازمان 
ملل متحد دیدار داشــت کــه محورهاى 
مهمى در این دیدار مورد بحث و بررسى قرار 
گرفت؛ ازجمله نحوه استفاده از مجوز اوفک 
OFAC براى انتقال کمک هاى بین المللى 
کشورها به سیل زدگان، ایجاد مکانیزم ثبت و 
مستندسازى آثار سوء تحریم ها بر مردم به 
منظور ارایه به شورایعالى حقوق بشر سازمان 
ملل و ارســال دایم گزارش هاى آثار ســوء 

تحریم ها به دبیرخانه سازمان ملل متحد.
 دکتر على اصغــر پیونــدى در دیدار با 
اوگوچــى دنیلــز، هماهنگ کننده مقیم 
سازمان ملل متحد در ایران با ارایه گزارشى 
از عملکرد هلال احمر در سیل امسال و نحوه 
هزینه کرد کمک هاى داخلى و بین المللى 
براى ســیل زدگان گفت: «انتظار جمعیت 
هلال احمــر به عنــوان نهادى امــدادى و 
بشردوســتانه و مردم ایران از سازمان ملل 
متحد و آژانس هاى بشردوستانه این است 
که به فکر راه حلى بــراى کاهش تحریم ها 
علیه ایران باشند، تا از این طریق هلال احمر 
نیز بتوانــد کمک هــاى بین المللى براى 

سیل زدگان را به مردم برساند.»
او در ادامه افزود: «باز نشــدن راهى براى 
انتقال کمک هاى بشردوستانه بین المللى 
به ایران قطعا علامت سوال بزرگى در ذهن 
جمعیت هاى ملى، هلال احمر ایران و سایر 
نهادهاى بشردوســتانه دنیا باقى خواهد 
گذاشت و لذا امیدواریم شما به عنوان نماینده 
ســازمان ملل در ایران و صاحب تجربیات 
بســیار در حوزه هاى بشردوستانه موفق به 

گشــودن راهى براى دریافت این کمک ها 
شده و سابقه درخشانى نیز در مسیر خدمات 

بشردوستانه از خود به جا بگذارید.»
رئیس جمعیــت هلال احمر بــا اظهار 
امیدوارى از این که تلاش هاى سازمان ملل 
و خانم دنیلز منجر به اخذ مجوزهاى لازم 
براى استفاده از اوفک شود، گفت: «اعتقاد 
ما بــر این اســت که بــدون جنجال هاى 
سیاســى و در محیطى آرام و بــا توجه به 
کنوانسیون هاى بین المللى پیگیر دریافت 
کمک هاى بین المللى براى ســیل زدگان 
باشیم و امیدواریم کمک هاى سازمان ملل 
در این زمینه موثر باشد.»  اوگوچى دنیلز، 
هماهنگ کننده مقیم سازمان ملل متحد 
در ایران هم بــا تقدیر از رهبــرى و نقش 
سازنده هلال احمر ایران به عنوان سازمانى 
راهبر در فعالیت هاى بشردوســتانه گفت: 

«از نگرانى هاى بشردوســتانه من در ایران 
که همواره در تماس با مقر سازمان ملل آن 
را تذکر داده ام، آثار تحریم ها در پاسخگویى 
به حوادث و فعالیت هاى بشردوســتانه در 
ایران اســت و به خصوص در این زمینه آثار 
تحریم ها بر سیل اخیر را ازجمله فعالیت هاى 
بشردوســتانه براى تامین تغذیه و سلامت 
متذکــر شــده ام.» او افزود: «بــا توجه به 
پیگیرى هاى متعدد درحال حاضر تمامى 
آژانس هاى ســازمان ملل به جز یک مورد، 
در زمینه دریافت مجوز اوفک OFAC و 
انتقال کمک هاى بشردوستانه بین المللى 
براى ســیل زدگان به هلال احمر موافقت 
خود را اعلام کرده اند و بــا پیگیرى از مقر 
ســازمان ملل، مســئولان مربوطه را قانع 
کرده ایم تا در تمــاس با دولت و خزانه دارى 
آمریکا مجوزها و موافقت لازم براى استفاده 

از اوفک را دریافت کنند.» دنیلز به مذاکرات 
خود در نیویورك با سازمان هاى بشردوستانه 
و مقامات دولت اشاره و عنوان کرد: «به علت 
همین مطالبه گرى دبیرخانه سازمان ملل در 
نیویورك درك بهترى از تاثیر تحریم ها در 
ایران پیدا کرده و قانع شدند تا این موضوع 
را پیگیرى کنند. بر این اساس ضرورى است 
هلال احمر ایران علاوه بر ارایه گزارش هاى 
مشخص و دایمى درباره آثار سوء تحریم ها 
به دبیرخانه ســازمان ملــل، مکانیزمى را 
براى مستندسازى آثار تحریم ها به ویژه در 
زمینه تاثیر بر حقوق اساسى به منظور ارایه 
به شــورایعالى حقوق بشردوستانه در نظر 
بگیرد، به علاوه نماینــده و رابط خود را به 
منظور تماس و پیگیرى دایم و بررسى نحوه 
اخذ مجوز اوفک و سایر همکارى ها به دفتر 

سازمان ملل معرفى کند.»

شــهروند| هر روز خبرهاى تازه اى 
از روستاى خبرســاز لردگان مى رسد، 
روستایى که تا هفته پیش همین موقع، 
 کمتر کسى اســمى از آن شنیده بود و 
حالا در صدر اخبار قرار گرفته. روستاى 
چنارمحمــودى لــردگان را این  روزها 
به ماجراى ابتلا به ایدز مى شناســند؛ 
ماجرایــى کــه تا همیــن امــروز، به 
سناریوهاى مختلفى گره خورده و  هنوز 
ابهامات زیادى دربــاره آن وجود دارد. 
در چند روز گذشــته، انجام تست قند 
با سرنگ مشــترك،  حجامت،  اعتیاد 
تزریقى و درنهایت به گفته وزیر بهداشت، 
«ارتباطات نامطلوب»، جزو سناریوهایى 
بود که  بــراى ابتلاى اهالى روســتا به

اچ آى وى، مطرح شده است. 
چهارشنبه هفته گذشته که نخستین 
ویدیو از این روستا در لردگان چهارمحال 
و بختیارى منتشر و سناریوى  تست قند 
با سرنگ مشترك مطرح شــد، وزارت 
بهداشــت ماجرا را رد کرد و نایب رئیس 
کمیسیون بهداشــت  و درمان مجلس 
تعداد مبتلایان را 26 نفر اعلام کرد که 
در میان شان یک نوزاد هم بود؛ افرادى که 
از سرنگ هاى  مشترك براى تشخیص 
بیمارى مبتلا نشده بودند و اعتیاد تزریقى 
و روابط ناسالم، عامل ابتلایشان بوده. حالا 
 که یک هفته از ماجرا مى گذرد، علیرضا 
رییسى، معاون بهداشت وزیر بهداشت 
که به تازگى از روســتا بازگشــته،  آمار 
جدیدى از تعداد مبتلایان اعلام کرده. 

به گفته او، آخریــن آزمایش هاى انجام 
شده نشــان مى دهد که 70  نفر در این 
روستا مبتلا به اچ آى وى  اند. او اما از اعلام 
راه انتقال این بیمارى به این افراد بشدت 
خــوددارى و  تاکید کرد که ســناریوى 
استفاده از سرنگ مشترك و آلوده براى 
اهالى، سناریوى ضعیف و غیرقابل باورى 

است.  
آن چه درباره انتقــال اچ آى وى گفته 
مى شــود این اســت که این ویروس از 
چند طریق به فرد منتقل مى شود؛ یکى 
 سرنگ مشترك در اعتیاد تزریقى است، 
دیگرى ارتباط جنسى محافظت نشده، 
سوم تزریق خون یا  فرآورده هاى خونى 
آلوده و چهارم انتقال از مادر به نوزاد. نکته 
اینجاست که در اعتیاد تزریقى زمانى که 
از  سرنگ مشترك اســتفاده مى شود، 
بخشــى از خون فرد معتاد در ســرنگ 
مى ماند و با مواد مخدر دوباره وارد بدن 
 مى شود. بر این اساس، وقتى سرنگى که 
حاوى خون فرد آلوده اســت وارد بدن 
نفر دیگر مى شــود، درست مانند  روش 
سوم عمل مى کند، یعنى ورود خون یا 
فرآورده هاى خونى آلوده به بدن. بنابراین 
نمى توان گفت که با  انجام تست قند یا 
هر تست مشــابه دیگر براى تشخیص 
بیمارى، انتقال ویــروس اتفاق مى افتد. 
از سوى دیگر، در  ماجراى انتقال از مادر 
به نوزاد هم تنها در صورتى که زایمان به 
صورت طبیعى انجام شود و نوزاد از شیر 
مادر  تغذیه کند، ویروس منتقل مى شود. 

در غیراین صورت، اگر شــرایط کنترل 
شده باشــد و زایمان به صورت  سزارین 
باشد و نوزاد از شیر مادر تغذیه نکند، این 
اتفاق نمى  افتد. در این جا هم نمى توان 
گفت که نوزادان از  طریق تســت گیرى 
یا خون گیرى مبتلا شــده اند، چرا که 
براساس اعلام وزارت بهداشت، بیماریابى 
براى این  گروه سنى انجام نشده است. از 
همه اینها گذشته به گفته متخصصان 
این حوزه، از زمــان ورود ویروس به بدن 
 تــا زمانى که بیمارى خودش را نشــان 
مى دهد، بیش از 8 سال زمان مى برد. در 
صورتى هم که در این فاصله  آزمایشــى 
انجام شود، تنها با گذشت یک تا سه ماه 
از ورود ویــروس به بدن مى توان متوجه 
آن شد. نکته دیگر  این که، افراد مبتلا به 
اچ آى وى همان مبتلایان به ایدز نیستند. 
ممکن اســت ویروس 10 ســال هم در 
بدن شان  باشد، اما هیچ علامتى نداشته 
باشد و آنها تنها ناقل این ویروس باشند. 
ویروس در مرحله پیشــرفته آن تبدیل 
 به ایدز مى شــود. بنابراین ویروس قابل 
کنترل است و حتى مى توان آن را به صفر 

رساند.  
معضل اساسى در زمینه ابتلا به ایدز، 
شناســایى نشــدن تمام موارد است. 
براســاس اعلام معاون بهداشت وزیر 
 بهداشت، شــاید تنها 42 درصد موارد 
ابتلا به این بیمارى در کشور شناسایى 
شده و  هنوز حدود 58 درصد  مبتلایان 
به این ویروس شناســایى نشــده اند؛ 

بنابراین هر جایى که وزارت بهداشــت 
بــراى بیماریابــى فعال اقــدام  کند و 
آمارهاى بیشترى به دست آورد، چالش 
برانگیز مى شود،  درست مانند اتفاقى که 
در این روستا رخ داد .    او در توضیح بیشتر 
به ایرنا گفته، روستاى چنارمحمودى، 
حدود هزار و 890نفر جمعیت دارد که 
در آن جا  بیماریابى فعال براى شناسایى 
اچ آى وى انجام شده. تاکنون نزدیک به 
1400 تست سریع تشخیص اچ آى وى 
  به  صــورت داوطلبانه در این روســتا 
انجام شده که نشان داده 70نفر مبتلا 
هستند. بررسى ها نشــان مى دهد که 
 بالاى 95 درصد اهالى روستا سالم اند و 
کمتر از 5 درصد مبتلا به اچ آى وى  اند؛ 
البته 5 درصد جمعیت یعنى  حدود90 
نفر. اما از آن جا که بیماریابى براى تمام 
جمعیت انجام نشــده، همان آمار 70 
مبتلا رسمى اســت، اما  آزمایش هاى 
تکمیلى درحال انجام اســت. رییسى 
درباره ماجراى مقصر بودن بهورز روستا 
در ابتــلاى  اهالى به ایــن  بیمارى هم 
توضیحاتى داده:  «براى ما ثابت نشده  
خطایى از سوى بهورز اتفاق افتاده باشد، 
اما اگر این طور  باشد او به اشد مجازات 
محکوم مى شود و این شــائبه درحال 
بررسى است. اما از نظر وزارت بهداشت 
این  احتمال خیلى کم اســت. چون از 
افراد خون مى گیریم نــه این که خون 
تزریق کنیم.» او از اعلام راه انتقال  اهالى 

این روستا، خوددارى کرده است. 

روستاى چنارمحمودى، همچنان در صدر اخبار؛ روایت تازه معاون بهداشت وزیر بهداشت از آخرین وضع  اهالى روستا و اقدامات درمانى

 5درصد اهالى روستا مبتلا به ایدز هستند
  آخرین بررسى ها نشان مى دهد 5 درصد از اهالى روستاى چنارمحمودى مبتلا به ایدز ند؛ پیش بینى مى شود  تعداد موارد جدید شناسایى شده به 

حدود 90 نفر برسد، اما تاکنون 70 نفر شناسایى شده اند
  اعلام راه ابتلا به ایدز همچنان محرمانه است، سرنگ آلوده و مشترك، عامل انتقال نبوده است
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